
1 
 

PROTOKÓŁ nr LXVII/2024 

sesji Rady Miejskiej w Suwałkach 

odbytej w dniu 28 lutego 2024 r. w godzinach 1100 – 1430 

w sali sesyjnej im. Józefa Gajewskiego nr 26  

Urzędu Miejskiego w Suwałkach przy ul. Mickiewicza 1  

 

Obradom przewodniczył Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej w Suwałkach.  

Radni obecni na sesji: 

1. Bogdan Bezdziecki  

2. Sylwester Cimochowski  

3. Tadeusz Czerwiecki 

4. Zbigniew Roman De-Mezer 

5. Anna Maria Gawlińska 

6. Krystyna Gwiazdowska 

7. Jacek Juszkiewicz 

8. Mariola Brygida Karpińska  

9. Karol Korneluk 

10. Jarosław Józef Kowalewski 

11. Stanisław Kulikowski  

12. Kamil Lauryn 

13. Monika Lipińska 

14. Wojciech Pająk  

15. Zdzisław Przełomiec 

16. Jacek Roszkowski 

17. Anna Ruszewska 

18. Jarosław Schabieński 

19. Andrzej Turowski   

20. Łukasz Wojno 

21. Marek Lech Zborowski-Weychman 

 

Nieobecni radni: 

1. Kamil Klimek 

2. Adam Ołowniuk 

 

– Lista obecności radnych stanowi załącznik nr 1 do protokołu.  

 

W obradach uczestniczyli: 

Prezydent Miasta, Zastępcy Prezydenta Miasta Suwałk, naczelnicy niektórych wydziałów 

Urzędu Miejskiego, kierownicy inspekcji, straży, prezesi i dyrektorzy niektórych jednostek 

organizacyjnych.  

– Listy obecności stanowią załączniki nr 2 – 4 do protokołu. 
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Ad pkt. 1 

Otwarcie obrad. 

 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej otworzył LXVII sesję Rady Miejskiej  

w Suwałkach. Poinformował, że obrady Rady Miejskiej realizowane były w sposób 

stacjonarny w Urzędzie Miejskim. Dodał, że w sali obrad znajdowały się osoby związane z 

zapewnieniem sprawnego przebiegu sesji, radni Rady Miejskiej oraz Panowie Prezydenci. 

Podkreślił, że pozostałe osoby zaproszone do uczestnictwa z uwagi na realizowaną tematykę 

obrad otrzymały link do zalogowania. Dodał również, że sesja jest transmitowana on-line, a 

więc obserwacja ze strony środków masowego przekazu i mieszkańców Miasta była 

zapewniona.  

 

Zdzisław Przełomiec powitał przybyłe osoby, których udział w obradach jest wymagalny: 

Czesława Renkiewicza – Prezydenta Miasta, Romana Rynkowskiego – Zastępcę Prezydenta 

Miasta, Grzegorza Krysę – Zastępcę Prezydenta Miasta, Annę Cyran – Skarbnik Miasta 

Suwałk oraz Mariusza Klimczyka – Sekretarza Miasta.  

Zdzisław Przełomiec powitał pozostałe osoby, których udział jest wymagalny, przedstawicieli 

prasy, radia i telewizji oraz internautów.  

 

Następnie powitał radnych Rady Miejskiej w Suwałkach i stwierdził, że na 23 radnych 

ustawowego składu Rady w obradach bierze udział 20 radnych, w związku z powyższym 

istniało wymagane quorum do podejmowania prawomocnych uchwał. Dodał, że o 

nieobecności poinformowali: radny Kamil Klimek oraz radny Adam Ołowniuk.  

 

Ad pkt. 2 

Przyjęcie wniosków do porządku obrad.  

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej poinformował, że porządek obrad 

został radnym podany przy zawiadomieniu o zwołaniu sesji.  

Następnie Zdzisław Przełomiec powiedział, że po uzgodnieniach z szefami klubów i 

ugrupowań w dniu 22 lutego br. zapadła decyzja o wprowadzeniu do porządku obrad punktu 

dotyczącego przyjęcia stanowiska w sprawie podjęcia niezwłocznych działań dotyczących 

rozpoczęcia budowy drogi ekspresowej pomiędzy Białymstokiem a Augustowem wpisanej do 

rządowego programu budowy dróg krajowych do 2030 r. Poinformował, że pierwotny tytuł 

został zmodyfikowany. Dodał, że w trzech miejscach projektu stanowiska naniesione zostały 

poprawki edytorskie oraz jedno rozszerzenie w ostatnim akapicie. Szczegóły zostaną 

omówione w punkcie 14. 

Radni nie zgłosili wniosków i uwag, wobec czego przyjęty został następujący porządek 

obrad: 

1. Otwarcie sesji Rady Miejskiej w Suwałkach. 

2. Przyjęcie wniosków do porządku obrad. 

3. Przyjęcie Protokołu nr LXVI/2024 sesji Rady Miejskiej w Suwałkach  

z dnia 31 stycznia 2024 r. 
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4. Informacja o pracy Prezydenta Miasta Suwałk i wykonaniu uchwał Rady Miejskiej  

w Suwałkach od dnia 31 stycznia 2024 roku. 

5. Wnioski i oświadczenia radnych. 

6. Sprawozdanie z działalności Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodzinie w Suwałkach za rok 

2023 roku oraz przedstawienie potrzeb w zakresie pomocy społecznej i pieczy zastępczej 

na rok 2024. (Materiał dostępny w wersji papierowej w Biurze Rady Miejskiej pok. 118 oraz w 

wersji elektronicznej na stronie internetowej BIP Urzędu Miejskiego w Suwałkach w zakładce 

Menu podmiotowe/Rada Miejska/Materiały sesyjne i komisyjne). 

7. Informacja o dotacjach udzielonych w 2023 roku na prace konserwatorskie, 

restauratorskie i roboty budowlane przy zabytkach wpisanych do rejestru, znajdujących 

się na terenie Miasta Suwałk.  

8. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie przystąpienia do przygotowania i opracowania 

„Strategii Rozwoju Kultury Miasta Suwałki do roku 2030”. 

9. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie uchwalenia Statutu Miejskiego Ośrodka 

Pomocy Rodzinie w Suwałkach.  

10. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie szczegółowych zasad ponoszenia odpłatności 

za pobyt w ośrodkach wsparcia i mieszkaniach treningowych lub wspomaganych. 

11. Sprawozdanie z wykonania Suwalskiego Budżetu Obywatelskiego za 2023 rok. 

12. Informacja z konsultacji społecznych dotyczących projektu uchwały Rady Miejskiej w 

Suwałkach w sprawie konsultacji społecznych z mieszkańcami Miasta Suwałk 

dotyczących Suwalskiego Budżetu Obywatelskiego. 

13. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie konsultacji społecznych z mieszkańcami Miasta 

Suwałk dotyczących Suwalskiego Budżetu Obywatelskiego. 

14. Stanowisko Rady Miejskiej w Suwałkach z dnia 28 lutego 2024 r. w sprawie przebudowy 

odcinka drogi pomiędzy Białymstokiem a węzłem Raczki do standardu drogi 

ekspresowej.  

15. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie miejscowego planu zagospodarowania 

przestrzennego terenu ograniczonego ulicami: Stanisława Moniuszki, Fryderyka Chopina, 

Rotmistrza Witolda Pileckiego i granicami działek ewidencyjnych o numerach: 23987/3, 

23988, 23989 w Suwałkach.  

16. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego 

planu zagospodarowania przestrzennego terenu ograniczonego ulicami 24 Sierpnia, 

Powstańców Wielkopolskich, Zastawie, Wojska Polskiego i rzeką Czarną Hańczą 

w Suwałkach. 

17. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie uwzględnienia petycji mieszkańców Suwałk o 

nadanie nazwy nowo powstałemu rondu u zbiegu ulic Franciszkańskiej i 11 Listopada 

imienia św. Franciszka z Asyżu. 

18. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie uwzględnienia petycji mieszkańców dotyczącej 

poprawy bezpieczeństwa na ulicy Franciszkańskiej w Suwałkach.  

19. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmian w budżecie miasta  

na 2024 rok.  

20. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmian w Wieloletniej Prognozie Finansowej 

Miasta Suwałki na lata 2024-2029 wraz z prognozą kwoty długu i spłat zobowiązań na 

lata 2024-2041. 

21. Informacje i odpowiedzi Prezydenta Miasta Suwałk. 
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22. Zakończenie obrad sesji Rady Miejskiej w Suwałkach. 

 

 

Ad pkt. 3 

Przyjęcie protokołu nr LXVI/2024 sesji Rady Miejskiej w Suwałkach z dnia 31 stycznia 

2024 roku. 

 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej poinformował, że zgodnie z § 46 

Statutu Miasta Suwałk protokół obrad z LXVI/2024 sesji został sporządzony i wyłożony  

do wglądu radnym w Biurze Rady Miejskiej. Radni mogli zgłaszać poprawki lub uzupełnienia 

do protokołu nie później niż w dniu roboczym poprzedzającym sesję Rady Miejskiej, na 

której następuje przyjęcie protokołu, czyli w dniu 27 lutego 2024 r.  

 

Dodał, że w wymienionym terminie do treści protokołu radni nie zgłosili poprawek i 

uzupełnień, wobec czego protokół nr LXVI/2024 sesji Rady Miejskiej w Suwałkach z dnia  

31 stycznia 2024 r., został przyjęty. 

 

 

Ad pkt. 4 

Informacja o pracy Prezydenta Miasta Suwałk i wykonaniu uchwał Rady Miejskiej  

w Suwałkach od dnia 31 stycznia 2024 roku.  

– Informacja stanowi załącznik nr 5 do protokołu.  

 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej poinformował, że powyższą 

Informację wszyscy radni otrzymali w materiałach na sesję Rady Miejskiej. 

Uwag i pytań nie wniesiono, wobec czego Informacja o pracy Prezydenta Miasta Suwałk  

i wykonaniu uchwał Rady Miejskiej w Suwałkach od dnia 31 stycznia 2024 roku, została 

przyjęta. 

 

Ad pkt. 5 

Wnioski i oświadczenia radnych. 

 

Marek Zborowski – Weychman poruszył temat podwyżek dla dyrektorów szkół. Jak 

powiedział, w związku z podwyżkami dla nauczycieli, wynagrodzenie dyrektorów ulega 

spłaszczeniu a bywa, że nauczyciele zarabiają więcej, co powoduje spadek motywacji do 

pełnienia tej funkcji. Zapytał czy jest szansa, aby wypłacić podwyżki dla nauczycieli szybciej 

niż zakłada to rząd. 

Następnie poruszył temat stanu drogi prowadzącej do firm działających przy ul. Północnej, o 

którą zabiegają mieszkańcy i przedsiębiorcy. Zapytał, jakie są efekty rozmów z 

zainteresowanymi.    

 

Jarosław Józef Kowalewski zapytał o wysokość dodatków dla nauczycieli pracujących w 

Specjalnym Ośrodku Szkolno-Wychowawczym. Jak powiedział, okazuje się, że dodatki, 
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które otrzymują są najniższe w okolicy.  

Następnie zwrócił uwagę na niewystarczającą liczbę miejsc parkingowych dla osób 

niepełnosprawnych przy ośrodku zdrowia na ul. Waryńskiego. Zapytał czy tych miejsc może 

być tam więcej. Podobna prośba dotyczy dwóch parkingów przy bazarze na ul. 

Bakałarzewskiej.  

Kolejno powiedział, że jeden z mieszkańców gminy Suwałki zgłosił, że niepełnosprawni 

mieszkańcy miasta mają sporą zniżkę w Aquaparku, natomiast mieszkańcy gminy tylko 10%. 

Zapytał w związku z tym, czy można byłoby nawiązać współpracę z gminą Suwałki w tym 

zakresie.  

 

Wojciech Pająk poprosił o informację w sprawie realizacji programu CUMULUS, czyli 

szkolnych budżetów obywatelskich.  

Następnie powiedział, że zgłosili się do niego mieszkańcy Czarnoziemu. Występowali oni do 

Miasta z petycją dotyczącą budowy wodociągu, jednak otrzymali odpowiedź z PWiK-u, że  

takich planów nie ma. Tymczasem, jak powiedział radny Wojciech Pająk – miejscowy plan 

zagospodarowania przestrzennego zakłada tam zabudowę jednorodzinną, więc te wodociągi 

powinny być. Poprosił o przeanalizowanie możliwości rozwiązania tego problemu, aby 

mieszkańcy peryferii miasta nie czuli się poszkodowani.    

 

Jarosław Schabieński zgłosił, że w okolicy Suwalskiego Ośrodka Kultury wieczorami jest 

bardzo ciemno, co sprawia, że osoby biorące udział w różnych wydarzeniach kulturalnych nie 

czują się bezpiecznie. 

Następnie powiedział, że cieszy się, iż Miasto podejmuje temat szkół branżowych II stopnia, 

o którym klub PiS mówi od dwóch lat.  

Kolejno zaproponował, aby wystąpić przeciwko planom usunięcia ze szkolnej podstawy 

programowej twórczości Marii Konopnickiej, która jest poetką nie tylko lokalną, ale 

ogólnopolską. Zaapelował o przygotowanie stanowiska w tej sprawie.  

 

Kamil Lauryn w imieniu mieszkańców ul. 1 Maja 17 podziękował Straży Miejskiej za 

interwencje w sprawie parkingów. Następnie powiedział, że mieszkańcy Osiedla II zwracają 

się z prośbą o wyrównanie parkingów przy „Aresie”, bo są w złym stanie. Poprosił o szybki 

termin realizacji tej prośby.  

Kolejno powiedział, że są problemy z parkowaniem przy Szkole Podstawowej nr 9 przy ul. 

Hamerszmita m.in. na chodniku. Jak podkreślił zgłaszają się do niego mieszkańcy, że są takie 

momenty, że nie da się tamtędy przejechać nawet rowerem, bo rodzice odbierają dzieci i jest 

tak duży ruch. Sprawę trzeba załatwić, przede wszystkim ze względów bezpieczeństwa.  

 

Jacek Roszkowski zgłosił wątpliwości dotyczące przeprowadzania poprzednich wyborów 

samorządowych w DPS Kalina. Wyraził nadzieję, że w najbliższych wyborach wyniki będą 

bardziej zróżnicowane. 

Następnie poruszył temat, na który Miasto nie ma bezpośredniego wpływu, czyli kwestie 

zdrowia i bezpieczeństwa, jednak Miasto wspiera działania w tym zakresie. Został do tego 

powołany Zespół ds. zdrowia oraz zatrudniono koordynatora ds. zdrowia. Jak powiedział, z 

tego, co wie dotychczasowy koordynator zrezygnował z pracy. Poprosił, aby nowa osoba na 
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tym stanowisku, o ile taka się znajdzie, miała mniejszy zakres obowiązków, bardziej 

wynikający z pracy Zespołu zdrowotnego niż z Wydziału Spraw Społecznych i Zdrowia. 

Zwrócił uwagę również na brak działań ze strony Wydziału w kontekście realizacji 

programów walki z otyłością.  

Następnie zwrócił uwagę na kwestie bezpieczeństwa, m.in. w kontekście Przesmyku 

Suwalskiego. Dodał, że Miasto musi wychodzić poza ramy swojej dotychczasowej 

działalności, aby móc na te zagrożenia odpowiedzieć.   

 

Zdzisław Przełomiec zapytał na jakim etapie jest projekt związany z budową zachodniej 

obwodnicy miasta, czyli przedłużeniem ul. Tysiąclecia Litwy i budową drogi od ulicy 

Szpitalnej po ulicę Krasickiego.  

 

Anna Ruszewska przypomniała, że również ona zgłaszała interpelacje dotyczące profilaktyki 

otyłości. Następnie poprosiła, aby jak najszybciej podjąć kroki zmierzające do tego, aby 

powstał park przy ul. Franciszkańskiej.  

 

Mariola Karpińska poprosiła o nasadzenia drzew przy ul. Zastawie i dodała, że mieszkańcy 

proszą również o kosze i woreczki na psie odchody w tej okolicy, jak i zwiększenie ich 

dostępności w całym mieście.  

Następnie poprosiła o znalezienie rozwiązania problemu związanego z ptactwem  

na ul. Szpitalnej. Zaapelowała do radnych, aby nie zostawiali mieszkańców samych z tym 

problemem.  

 

Tadeusz Czerwiecki zapytał czy Miasto nie powinno zacząć się przygotowywać na przyjazd 

uchodźców, którzy być może trafią w przyszłości do Suwałk. 

 

Kamil Lauryn odniósł się do wypowiedzi radnego Jacka Roszkowskiego dotyczącej 

wyborów. Jak powiedział, szkoda, że na sesji padają tematy wyborcze i zarzuty ustawek 

wyborczych.  

 

Jacek Roszkowski podkreślił, że chodziło mu to, że jest przeciwko takim praktykom i nie 

jest ważne kogo konkretnie to dotyczy. 

 

Ad pkt. 6 

Sprawozdanie z działalności Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodzinie w Suwałkach za rok 

2023 roku oraz przedstawienie potrzeb w zakresie pomocy społecznej i pieczy zastępczej 

na rok 2024. 

–  Sprawozdanie stanowi załącznik nr 6 do protokołu.  

 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej poinformował, Komisja Spraw 

Społecznych i Bezpieczeństwa na posiedzeniu w dniu 20 lutego br. przyjęła Sprawozdanie z 

działalności Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodzinie w Suwałkach za rok 2023 roku oraz 

przedstawienie potrzeb w zakresie pomocy społecznej i pieczy zastępczej na rok 2024. 
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Uwag i pytań nie wniesiono wobec czego, Sprawozdanie z działalności Miejskiego Ośrodka 

Pomocy Rodzinie w Suwałkach za rok 2023 roku oraz przedstawienie potrzeb w zakresie 

pomocy społecznej i pieczy zastępczej na rok 2024, zostało przyjęte. 

 

 

Ad pkt. 7 

Informacja o dotacjach udzielonych w 2023 roku na prace konserwatorskie, 

restauratorskie i roboty budowlane przy zabytkach wpisanych do rejestru, 

znajdujących się na terenie Miasta Suwałk.  

–  Informacja stanowi załącznik nr 7 do protokołu.  

 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej poinformował, Komisja Ekologii, 

Kultury, Sportu i Turystyki na posiedzeniu w dniu 19 lutego br., Komisja Strategii i Rozwoju 

Gospodarczego na posiedzeniu w dniu 20 lutego br. oraz Komisja Finansowo – Budżetowa na 

posiedzeniu w dniu 22 lutego br. przyjęły Informację o dotacjach udzielonych w 2023 roku na 

prace konserwatorskie, restauratorskie i roboty budowlane przy zabytkach wpisanych do 

rejestru, znajdujących się na terenie Miasta Suwałk.  
 

Uwag i pytań nie wniesiono wobec czego, Informacja o dotacjach udzielonych w 2023 roku 

na prace konserwatorskie, restauratorskie i roboty budowlane przy zabytkach wpisanych do 

rejestru, znajdujących się na terenie Miasta Suwałk, została przyjęta. 

 

Ad pkt. 8 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie przystąpienia do przygotowania 

i opracowania „Strategii Rozwoju Kultury Miasta Suwałki do roku 2030”. 

 
Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie uchwały – 

wniosek stanowi załącznik nr 8 do protokołu. 

 

Bogdan Bezdziecki – przewodniczący Komisji Ekologii, Kultury, Sportu i Turystyki 

przedstawił opinię komisji – opinia stanowi załącznik nr 9 do protokołu. 

 

Wojciech Pająk podziękował za inicjatywę w omawianym temacie. Jak powiedział prace nad 

dokumentem będzie prowadziła przyszła Rada Miejska. Będą w to zaangażowane instytucje 

kultury działające w mieście, Archiwum Państwowe, Szkoła Muzyczna i trzeba położyć 

nacisk na współpracę pomiędzy tymi jednostkami. Trzeba będzie również zwrócić uwagę na 

organizacje społeczno-kulturalne, które działają w mieście i potrzeba ich coraz więcej. 

Następnie dodał, że trzeba będzie również zwrócić uwagę na wszystko, co lokalne, 

nieformalne, sąsiedzkie i tworzące więzi. Z kulturą trzeba też wyjść do ludzi, też do młodych, 

którzy często twierdzą, że w mieście nic się nie dzieje.  

Powiedział, że historia tworzy tożsamość mieszkańców i nad tym pracuje Muzeum, 

Archiwum, Biblioteka. Historię miasta tworzą historie ludzi i są one przedmiotem badań 

historyków. Być może będzie się szukać czyjegoś miejsca spoczynku na cmentarzu przy ul. 

Bakałarzewskiej i okaże się, że grobu już nie ma. Na tym cmentarzu znikają nagrobki, 

ponieważ nie mają opiekuna i nie ma kto zapłacić za kolejne 20 lat. Cmentarz jest objęty 
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ochroną konserwatora zabytków. Dodał, że powstała grupa osób, która w ramach wolontariatu 

dokumentuje najstarsze groby sprzed 1945 r. Celem strategicznym, jaki postawiła sobie ta 

grupa jest wpisanie tego zespołu cmentarzy na listę pomników historii i jest to cel, który 

również miasto powinno wpisać w swoją strategię. Na tym dokumencie opiera się późniejsze 

składanie wniosków o dotacje itp. Jak powiedział, w dniu dzisiejszym rusza baza osób 

pochowanych na zabytkowej części cmentarza, tworzona przez wolontariuszy.  

Następnie podkreślił, że teraźniejsza kultura jest pełna wyzwań a oferta musi być 

konsultowana na bieżąco z wieloma grupami zainteresowań. Poruszył również temat budowy 

mediateki i planowanego referendum w tej sprawie. Mediateka ma być miejscem kultury 

przyszłości, pracy nad mediami, słowem, obrazem, innymi sposobami porozumiewania się 

młodych ludzi między sobą. Na to wszystko będzie miejsce w mediatece. Jeśli jest planowane 

referendum w tej sprawie to trzeba się do niego bardzo dobrze przygotować i przedstawić 

mieszkańcom obiektywne argumenty za i przeciw.  

 

Jacek Juszkiewicz powiedział, że są różne doświadczenia ze strategiami. Np. strategia 

promocji miasta, która nie była konsultowana w szerszym gronie, po przyjęciu pewnych 

założeń wywołała duże niezadowolenie społeczne, co skutkowało wycofywaniem się Miasta z 

pewnych projektów i decyzji, które niosą za sobą koszty. Jak powiedział obawia się, aby 

takiej sytuacji nie było też w przypadku strategii rozwoju kultury.  

Następnie nawiązał do tematu referendum, o którym mówił radny Wojciech Pająk. 

Powiedział, że dziwią go takie plany, bo jeżeli już z kasy miejskiej wydano ok. milion złotych 

na projekt mediateki i związaną z tym dokumentację, to po co referendum w tej sprawie. Jeśli 

mieszkańcy powiedzą „nie”, to co wówczas z tymi wydanymi już środkami. Kto poniesie za 

to odpowiedzialność. Podkreślił, że chyba kolejność działań nie jest taka, jaka powinna być.  

 

Bogdan Bezdziecki powiedział, że w strategii można zapisać mnóstwo świetnych pomysłów, 

ale ktoś je później musi realizować. Kultura w mieście jest wciąż niedofinansowywana. 

Elementem strategii, oprócz różnych pomysłów, powinno być zapewnienie odpowiedniego 

poziomu finansowania. Wiadomo, jakie są w tej chwili potrzeby, jakie są wynagrodzenia 

pracowników kultury.  

 

Jarosław Schabieński podkreślił, że strategia powinna mieć jeszcze jeden wymiar, ponieważ 

mieszkańcy mają różną wrażliwość i trzeba zadbać o to, żeby dla każdej z tych grup była 

odpowiednia oferta. Dziś – jak zaznaczył – w jego opinii tej równowagi nie ma. Tak samo, jak 

równowagi pomiędzy kulturą popularną a kulturą wysoką. Jeśli mowa o strategii to trzeba 

zwrócić uwagę na to, aby był zachowany balans i odpowiednia oferta dla wszystkich 

mieszkańców.    

 

Więcej uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 10 do protokołu. 

W wyniku głosowania większością głosów („za” 20 radnych) uchwała, została przyjęta. 

 

UCHWAŁA nr LXVII/880/2024 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 
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z dnia 28  lutego 2024 r. 

w sprawie przystąpienia do przygotowania i opracowania  

„Strategii Rozwoju Kultury Miasta Suwałki do roku 2030”. 

 stanowi załącznik nr 11 do protokołu. 

Ad pkt. 9 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie uchwalenia Statutu Miejskiego Ośrodka 

Pomocy Rodzinie w Suwałkach.  

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie uchwały – 

wniosek stanowi załącznik nr 12 do protokołu. 

 

Kamil Lauryn – przewodniczący Komisji Spraw Społecznych i Bezpieczeństwa przedstawił 

opinię komisji – opinia stanowi załącznik nr 13 do protokołu. 

 

Uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 14 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 19 radnych) uchwała, została przyjęta. 

 

UCHWAŁA nr LXVII/881/2024 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 28 lutego 2024 r. 

w sprawie uchwalenia Statutu Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodzinie w Suwałkach. 

– stanowi załącznik nr 15 do protokołu. 

 

Ad pkt. 10 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie szczegółowych zasad ponoszenia odpłatności 

za pobyt w ośrodkach wsparcia i mieszkaniach treningowych lub wspomaganych. 

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie uchwały – 

wniosek stanowi załącznik nr 16 do protokołu. 

 

Kamil Lauryn – przewodniczący Komisji Spraw Społecznych i Bezpieczeństwa przedstawił 

opinię komisji – opinia stanowi załącznik nr 17 do protokołu. 

 

Uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 18 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 20 radnych) uchwała, została przyjęta. 

 

UCHWAŁA nr LXVII/882/2024 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 28 lutego 2024 r. 
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w sprawie szczegółowych zasad ponoszenia odpłatności za pobyt  

w ośrodkach wsparcia i mieszkaniach treningowych lub wspomaganych. 

– stanowi załącznik nr 19 do protokołu. 

 

 

 

Ad pkt. 11 

Sprawozdanie z wykonania Suwalskiego Budżetu Obywatelskiego za 2023 rok. 

–  Sprawozdanie stanowi załącznik nr 20 do protokołu.  

 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej poinformował, że Komisja Ekologii, 

Kultury, Sportu i Turystyki na posiedzeniu w dniu 19 lutego br., Komisja Oświaty i Wychowania 

na posiedzeniu w dniu 19 lutego br., Komisja Spraw Społecznych i Bezpieczeństwa na 

posiedzeniu w dniu 20 lutego br., Komisja Strategii i Rozwoju Gospodarczego na posiedzeniu w 

dniu 20 lutego br. oraz Komisja Finansowo – Budżetowa na posiedzeniu w dniu 22 lutego br. 

przyjęły Sprawozdanie z wykonania Suwalskiego Budżetu Obywatelskiego za 2023 rok. 

 

Anna Ruszewska zapytała, czy zostały jakieś środki do wykorzystania i czy będzie realizowany 

kolejny projekt np. psi park.  

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta powiedział, że zostanie to sprawdzone a informacja 

trafi do radnej.  

 

Więcej uwag i pytań nie wniesiono wobec czego, Sprawozdanie z wykonania Suwalskiego 

Budżetu Obywatelskiego za 2023 rok, zostało przyjęte. 

 

Ad pkt. 12 

Informacja z konsultacji społecznych dotyczących projektu uchwały Rady Miejskiej w 

Suwałkach w sprawie konsultacji społecznych z mieszkańcami Miasta Suwałk 

dotyczących Suwalskiego Budżetu Obywatelskiego. 

–  Informacja stanowi załącznik nr 21 do protokołu.  

 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej poinformował, że Komisja Ekologii, 

Kultury, Sportu i Turystyki na posiedzeniu w dniu 19 lutego br., Komisja Oświaty i Wychowania 

na posiedzeniu w dniu 19 lutego br., Komisja Spraw Społecznych i Bezpieczeństwa na 

posiedzeniu w dniu 20 lutego br., Komisja Strategii i Rozwoju Gospodarczego na posiedzeniu w 

dniu 20 lutego br. oraz Komisja Finansowo – Budżetowa na posiedzeniu w dniu 22 lutego br.  

przyjęły Informację z konsultacji społecznych dotyczących projektu uchwały Rady Miejskiej 

w Suwałkach w sprawie konsultacji społecznych z mieszkańcami Miasta Suwałk dotyczących 

Suwalskiego Budżetu Obywatelskiego. 

Uwag i pytań nie wniesiono wobec czego, Informacja z konsultacji społecznych dotyczących 

projektu uchwały Rady Miejskiej w Suwałkach w sprawie konsultacji społecznych z 

mieszkańcami Miasta Suwałk dotyczących Suwalskiego Budżetu Obywatelskiego, została 

przyjęta. 
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Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej ogłosił 10-minutową przerwę. 

Przypomniał również radnym o obowiązku składania oświadczeń majątkowych.  

 

 

 

Ad pkt. 13 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie konsultacji społecznych z mieszkańcami 

Miasta Suwałk dotyczących Suwalskiego Budżetu Obywatelskiego. 

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie uchwały wraz 

z autopoprawkami – wniosek stanowi załącznik nr 22 do protokołu. 

 

Bogdan Bezdziecki – przewodniczący Ekologii, Kultury, Sportu i Turystyki przedstawił 

opinię komisji – opinia stanowi załącznik nr 23 do protokołu. 

 

Anna Ruszewska – przewodnicząca Komisji Oświaty i Wychowania przedstawiła opinię 

komisji – opinia stanowi załącznik nr 24 do protokołu. 

 

Kamil Lauryn – przewodniczący Komisji Spraw Społecznych i Bezpieczeństwa przedstawił 

opinię komisji – opinia stanowi załącznik nr 25 do protokołu. 

 

Tadeusz Czerwiecki – przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Gospodarczego 

przedstawił opinię komisji – opinia stanowi załącznik nr 26 do protokołu. 

 

Andrzej Turowski – przewodniczący Komisji Finansowo-Budżetowej przedstawił opinię 

komisji – opinia stanowi załącznik nr 27 do protokołu. 

 

Karol Korneluk powiedział, że cieszy się, że te poprawki zostały przyjęte, bo Suwalska 

Rada Działalności Pożytku Publicznego już dawno o nie wnioskowała. Zapytał, czy wyniki 

konsultacji z SRDPP zostaną poprawione, bo jednak część z nich uwzględniono i powinno to 

być odzwierciedlone w dokumentach. Dodał, że gdyby te uwagi zostały uwzględnione jeszcze 

na etapie pracy komisji, wówczas z pewnością inne byłyby opinie w tym zakresie.  

 

Wojciech Pająk zapytał o poprawkę dotyczącą ustalenia odległości na której nie mogą być 

podejmowane inwestycje w ramach SBO na terenach spółdzielni.  

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk przyznał, że jeśli chodzi o Informację z 

konsultacji społecznych dotyczących projektu uchwały Rady Miejskiej w Suwałkach w 

sprawie konsultacji społecznych z mieszkańcami Miasta Suwałk dotyczących Suwalskiego 

Budżetu Obywatelskiego jest pewna niekonsekwencja. W tabeli są inne dane niż w projekcie 

uchwały. Tutaj znaczenie miał czas. Tabelę można w jakiś sposób skorygować i dostosować 

do autopoprawek, które zostały przedstawione do projektu uchwały.  

Następnie Prezydent Miasta odniósł się do wątpliwości zgłoszonej przez radnego Wojciecha 

Pająka. Wyjaśnił, że w odległości 30 metrów w ogóle nie będzie można realizować żadnych 

projektów SBO. Chodzi m.in. o to, że jeśli mieszkańcy chcą zrealizować pod swoim blokiem 
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jakiś projekt, ale to nie jest ich grunt, tylko miejski, to mogą to zrobić, ale muszą 

partycypować w kosztach danej inwestycji. Dodał, że z kolei osoby, które kupiły mieszkania 

od dewelopera mają place zabaw i parkingi, ale oni za to wszystko za to zapłacili w kosztach 

mieszkania. Z tego względu nie jest to uczciwe, jeżeli inni mają wszystko wykonywane z 

miejskiej kasy, bo teren przed blokiem jest miejski. Generalnie w tym zapisie chodzi o 

zadania inwestycyjne a nie projekty miękkie, o których wspomniał radny Pająk. Podkreślił, że 

chodzi o to, aby w miarę możliwości wszystkich mieszkańców traktować równo.  

 

Wojciech Pająk powiedział, że jest komisja, która ocenia projekty zgłoszone w ramach SBO 

i stąd pytanie o projekty miękkie, aby była jasność.  

 

Maria Langner – radca prawny podkreśliła, że idea jest taka, aby ten budżet obywatelski nie 

miał podziału na projekty miękkie i inwestycyjne. Przepis ustawy o samorządzie gminnym 

art. 5a nie dopuszcza takiego podziału. Dodała,  że co do zasady wszystkie projekty w ramach 

SBO muszą być realizowane wyłącznie na terenach miejskich, z tym, że te, które mają 

charakter tych miękkich są bez tego ograniczenia i bez tych odległości. Jeżeli jest zgoda 

podmiotu posiadającego tytuł prawny do tej nieruchomości to może ją nieodpłatnie 

udostępnić, ale tylko na projekty miękkie.  

 

Uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 28 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 17 radnych; „wstrzymał się od głosu” – 

1 radny) uchwała, została przyjęta. 

 

UCHWAŁA nr LXVII/883/2024 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 28 lutego 2024 r. 

w sprawie konsultacji społecznych z mieszkańcami Miasta Suwałk dotyczących 

Suwalskiego Budżetu Obywatelskiego. 

– stanowi załącznik nr 29 do protokołu. 

 

Ad pkt. 14 

Stanowisko Rady Miejskiej w Suwałkach z dnia 28 lutego 2024 r. w sprawie przebudowy 

odcinka drogi pomiędzy Białymstokiem a węzłem Raczki do standardu drogi 

ekspresowej.  

 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej powiedział, że DK nr 8 to kręgosłup 

transportowy w regionie, zarówno turystyczny, biznesowy, zdrowotny, jak i nawet militarny. 

Stanowisko jest reakcją na ciszę, jaka nastąpiła od momentu wpisania tej drogi do programu 

budowy dróg krajowych do 2030 r. oraz na oczekiwania ze strony mieszkańców w tym 

zakresie. Dodał, że projekt stanowiska zawiera niewielkie autopoprawki i krótko je omówił.    

 



13 
 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk powiedział, że była już radość z tego, że 

droga ta została wpisana do programu budowy dróg krajowych do 2030 r. Tymczasem nie ma 

w tym zakresie żadnych informacji. Pojawiają się za to wystąpienia polityków, którzy mówią, 

że nie wiadomo jaka będzie przyszłość tej inwestycji i to dla Miasta jawi się jako zagrożenie, 

że droga ta nie powstanie i wspólny wysiłek wielu osób, samorządów, przedsiębiorców itd. 

pójdzie na marne. Tym stanowiskiem samorząd chce zwrócić uwagę na temat ze względu na 

te niepokojące głosy. Trzeba pokazywać przy każdej okazji, jak bardzo potrzebna jest ta 

droga.  

 

Uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem stanowiska. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 30 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 17 radnych; „wstrzymał się od głosu” – 

1 radny) stanowisko, zostało przyjęte. 

 

Stanowisko Rady Miejskiej w Suwałkach z dnia 28 lutego 2024 r. w sprawie przebudowy 

odcinka drogi pomiędzy Białymstokiem a węzłem Raczki do standardu drogi 

ekspresowej. – stanowi załącznik nr 31 do protokołu. 

 

Ad pkt. 15 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie miejscowego planu zagospodarowania 

przestrzennego terenu ograniczonego ulicami: Stanisława Moniuszki, Fryderyka 

Chopina, Rotmistrza Witolda Pileckiego i granicami działek ewidencyjnych o 

numerach: 23987/3, 23988, 23989 w Suwałkach.  

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie uchwały – 

wniosek stanowi załącznik nr 32 do protokołu. 

 

Tadeusz Czerwiecki – przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Gospodarczego 

przedstawił opinię komisji – opinia stanowi załącznik nr 33 do protokołu. 

 

Andrzej Turowski – przewodniczący Komisji Finansowo-Budżetowej przedstawił opinię 

komisji – opinia stanowi załącznik nr 34 do protokołu. 

 

Uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 35 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 17 radnych) uchwała, została przyjęta. 

 

UCHWAŁA nr LXVII/884/2024 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 28 lutego 2024 r. 
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w sprawie miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego terenu ograniczonego 

ulicami: Stanisława Moniuszki, Fryderyka Chopina, Rotmistrza Witolda Pileckiego i 

granicami działek ewidencyjnych o numerach: 23987/3, 23988, 23989 w Suwałkach. 

 – stanowi załącznik nr 36 do protokołu. 

 

Ad pkt. 16 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego 

planu zagospodarowania przestrzennego terenu ograniczonego ulicami 24 Sierpnia, 

Powstańców Wielkopolskich, Zastawie, Wojska Polskiego i rzeką Czarną Hańczą 

w Suwałkach. 

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie uchwały – 

wniosek stanowi załącznik nr 37 do protokołu. 

 

Tadeusz Czerwiecki – przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Gospodarczego 

przedstawił opinię komisji – opinia stanowi załącznik nr 38 do protokołu. 

 

Zbigniew Roman De-Mezer podziękował za kontynuowanie działań w zakresie poprawy 

sytuacji mieszkańców, którym zalewa posesje. W planie zagospodarowania przestrzennego 

jednym z wniosków jest umożliwienie wybudowania pewnej infrastruktury w zakresie 

zebrania wód opadowych, zalewowych do zalewu Arkadia. Jak powiedział, jest to kolejne 

światełko w tunelu dla mieszkańców ul. Warszawskiej, Krakowskiej, Skierniewickiej 

Łódzkiej i Raczkowskiej.  

 

Uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 39 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 18 radnych) uchwała, została przyjęta. 

 

UCHWAŁA nr LXVII/885/2024 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 28 lutego 2024 r. 

w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania 

przestrzennego terenu ograniczonego ulicami 24 Sierpnia, Powstańców Wielkopolskich, 

Zastawie, Wojska Polskiego i rzeką Czarną Hańczą w Suwałkach. 

– stanowi załącznik nr 40 do protokołu 

 

Ad pkt. 17 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie uwzględnienia petycji mieszkańców Suwałk o 

nadanie nazwy nowo powstałemu rondu u zbiegu ulic Franciszkańskiej i 11 Listopada 

imienia św. Franciszka z Asyżu. 

 

Krystyna Gwiazdowska – wiceprzewodnicząca Komisji Skarg, Wniosków i Petycji 

przedstawiła opinię komisji – opinia stanowi załącznik nr 41 do protokołu. 
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Uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 42 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 18 radnych) uchwała, została przyjęta. 

 

UCHWAŁA nr LXVII/886/2024 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 28 lutego 2024 r. 

w sprawie uwzględnienia petycji mieszkańców Suwałk  

o nadanie nazwy nowo powstałemu rondu u zbiegu ulic Franciszkańskiej  

i 11 Listopada imienia św. Franciszka z Asyżu. 

– stanowi załącznik nr 43 do protokołu 

 

ks. Rafał Kołodziejski – proboszcz Parafii Bożego Ciała podziękował w imieniu mieszkańców, 

którzy zainicjowali tę akcję za uwzględnienie petycji.   

 

Ad pkt. 18 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie uwzględnienia petycji mieszkańców 

dotyczącej poprawy bezpieczeństwa na ulicy Franciszkańskiej w Suwałkach.  

 

Krystyna Gwiazdowska – wiceprzewodnicząca Komisji Skarg, Wniosków i Petycji 

przedstawiła opinię komisji – opinia stanowi załącznik nr 44 do protokołu. 

 

Anna Maria Gawlińska powiedziała, że całym sercem popiera tę petycję mieszkańców i 

podziękowała Komisji Skarg, Wniosków i Petycji za jej uwzględnienie. Podkreśliła, że 

poprawa bezpieczeństwa na tej ulicy jest bardzo ważna i potrzebna.  

 

Wojciech Pająk powiedział, że droga została niedawno oddana do użytku, jest ona szersza 

niż wcześniej i przynosi to takie konsekwencje, o jakich mowa. Jak zaznaczył, żałuje, że 

projektanci tej drogi nie pomyśleli o tym, żeby w tak gęsto zabudowanym terenie nie 

przewidzieć pewnych spowalniaczy ruchu już na etapie projektu. Następnie, w imieniu 

mieszkańców ul. E. Plater zapytał czy po zakończeniu remontu ronda będą zainstalowane 

spowalniacze ruchu. Zwrócił uwagę na brak oświetlenia na rondzie i niebezpieczeństwo z tym 

związane.   

 

Uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 45 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 18 radnych) uchwała, została przyjęta. 

 

UCHWAŁA nr LXVII/887/2024 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 28 lutego 2024 r. 
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w sprawie uwzględnienia petycji mieszkańców dotyczącej poprawy  

bezpieczeństwa na ulicy Franciszkańskiej w Suwałkach.  

– stanowi załącznik nr 46 do protokołu 

 

Ad pkt. 19 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmian w budżecie miasta na 2024 rok.  

 

Anna Cyran – Skarbnik Miasta Suwałk przedstawiła wniosek o podjęcie uchwały – wniosek 

stanowi załącznik nr 47 do protokołu. 

 

Andrzej Turowski – przewodniczący Komisji Finansowo-Budżetowej przedstawił opinię 

komisji – opinia stanowi załącznik nr 48 do protokołu. 

 

Uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 49 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 14 radnych; „przeciw” – 1 radny; 

„wstrzymało się” – 3 radnych) uchwała, została przyjęta. 

 

UCHWAŁA nr LXVII/888/2024 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 28 lutego 2024 r. 

w sprawie zmian w budżecie miasta na 2024 rok. 

– stanowi załącznik nr 50 do protokołu. 

 

Ad pkt. 20 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmian w Wieloletniej Prognozie Finansowej 

Miasta Suwałki na lata 2024-2029 wraz z prognozą kwoty długu i spłat zobowiązań na 

lata 2024-2041. 

 

Anna Cyran – Skarbnik Miasta Suwałk przedstawiła wniosek o podjęcie uchwały – wniosek 

stanowi załącznik nr 51 do protokołu. 

 

Andrzej Turowski – przewodniczący Komisji Finansowo-Budżetowej przedstawił opinię 

komisji – opinia stanowi załącznik nr 52 do protokołu. 

 

Uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 53 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 14 radnych; „przeciw” – 1 radny; 

„wstrzymało się” – 3  radnych) uchwała, została przyjęta. 

 

UCHWAŁA nr LXVII/889/2024 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 28 lutego 2024 r. 
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w sprawie zmian w Wieloletniej Prognozie Finansowej Miasta Suwałki na lata 2024-

2029 wraz z prognozą kwoty długu i spłat zobowiązań na lata 2024-2041. 

– stanowi załącznik nr 54 do protokołu. 

 

Ad pkt. 21 

Informacje i odpowiedzi Prezydenta Miasta Suwałk.  

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk odniósł się do tematu podwyżek dla 

nauczycieli i dyrektorów szkół, który poruszył radny Marek Zborowski-Weychman. Jak 

powiedział, są środki finansowe, jest wyższa subwencja. Wypłata wynagrodzenia 1 marca 

będzie już według nowych stawek a za kilka dni będzie wyrównanie. Jeśli chodzi o 

dyrektorów szkół i przedszkoli otrzymali oni od Prezydenta Miasta dokumenty, które dają 

możliwość uzyskania wyższych dodatków funkcyjnych i motywacyjnych.  

Dodał, że wszystko jest na dobrej drodze w zakresie podwyżki wynagrodzeń nauczycieli.  

Następnie Prezydent Miasta odniósł się do tematu stanu ul. Północnej. Powiedział, że 

wpływają w tej sprawie wnioski zarówno ze strony przedsiębiorców, jak i pracowników firm, 

które się tam znajdują. Dodał, że  Miasto chce sprawę uporządkować na tyle, na ile jest to 

racjonalne i zasadne, bo potrzeba na to dużych środków finansowych. Jak powiedział, 

poprosił firmy o partycypację w kosztach w wysokości 100 tys. zł i czeka na odpowiedź w tej 

sprawie. Jeśli odpowiedź będzie pozytywna, wówczas na sesji marcowej będzie można 

wpisać to zadanie do budżetu i przystąpić do remontu. 

 

Następnie Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta odniósł się do tematu miejsc 

parkingowych, który zgłosił radny Jarosław Józef Kowalewski. Jak powiedział, nic nie stoi 

na przeszkodzie, aby oznakować jeszcze jedno miejsce parkingowe dla osób 

niepełnosprawnych. Zajmie się tym Zarząd Dróg i Zieleni. Podobnie stanie się przy bazarze.  

 

Jeśli chodzi o kwestię dostępności mieszkańców Gminy Suwałki do Aquaparku, Czesław 

Renkiewicz powiedział, że jest jak najbardziej za a wójt Gminy Suwałki wie, że Miasto chce 

współpracować w tym zakresie. Potrzebne jest stosowne porozumienie w tej sprawie.  

 

Następnie Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta odniósł się do tematu szkolnego budżetu 

obywatelskiego, o który pytał radny Wojciech Pająk. Jak powiedział, wszystkie szkoły 

wzięły w tym udział. Najwięcej pomysłów dotyczy kącików relaksacyjnych dla uczniów. 

Teraz czas na realizację tych pomysłów.  

 

Kolejno Czesław Renkiewicz odniósł się do problemu braku oświetlenia przy Suwalskim 

Ośrodku Kultury, o czym mówił radny Jarosław Schabieński. Przyznał rację radnemu i 

powiedział, że temat trzeba sprawdzić i zareagować.  

 

Następnie Prezydent Miasta odniósł się do tematu zgłoszonego przez radnego Jacka 

Roszkowskiego dotyczący oszustw powiedział, że temat cały czas jest aktualny i 

podejmowany a i tak wciąż dochodzi do różnych sytuacji.  
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Jeśli chodzi o Przesmyk Suwalski przyznał, że Suwalszczyzna i miasto na pewno straciły na 

tym temacie. Podkreślił, że Rada Miejska powinna wrócić do tego tematu. Miasto powinno 

zabiegać o jakąś rekompensatę z uwagi na bardzo mocne wyeksponowanie teoretycznych 

zagrożeń, które mogą wystąpić, co nie zachęca do inwestowania oraz odstrasza turystów.  

 

Następnie Czesław Renkiewicz odniósł się do pytania radnego Zdzisława Przełomca 

dotyczącego wschodniej wewnętrznej obwodnicy miasta. Temat został zgłoszony jako temat 

strategiczny na nową perspektywę finansową Unii Europejskiej. Okazuje się, że z tych 

programów nie będzie możliwości pozyskania środków na budowę dróg. Żaden program nie 

wpuszcza projektów budowy dróg. Dodał, że jedyna możliwość to program krajowy, gdzie są 

przewidziane pieniądze na infrastrukturę drogową. Miasta na prawach powiatu mogą sięgać 

po te środki, ale jeśli dana inwestycja drogowa jest wpisana w kontrakcie programowym. A 

kontrakt programowy zawierany jest pomiędzy władzami samorządowymi województwa 

podlaskiego i rządem. Celem i zadaniem jest teraz zawalczenie o to, aby środki na tę jedną 

inwestycję dostać. Poprosił radnych o wsparcie w tych wysiłkach.  

 

Następnie Czesław Renkiewicz odniósł się do tematu poruszonego przez radną Annę 

Ruszewską dotyczącego parku przy ul. Franciszkańskiej. Jak powiedział, park ten ma 

powstać zgodnie z planem miejscowym pomiędzy budynkami wielorodzinnymi. Miasto chce 

wykupić grunt, ale zrobi to etapami, bo na całość trzeba wydać 1,3 mln zł.  

Dodał, że Miasto ma przewidziane środki na zorganizowanie parku, ale najpierw trzeba 

wykupić grunt. 

 

Łukasz Kurzyna – Prezes PWiK odniósł się do tematu wodociągu na ul. Czarnoziem, który 

poruszył radny Wojciech Pająk. Jak powiedział, w wieloletnim planie inwestycyjnym  

PWiK-u do 2026 r. taka inwestycja nie została ujęta, jednak są w tym planie również środki 

rezerwowe na takie inwestycje, które w trakcie realizacji planu okazują się pilne. Dodał, że 

PWiK szacował koszt budowy wodociągu, który byłby potrzebny do zasilenia pierwszego 

etapu budownictwa mieszkaniowego przy ul. Czarnoziem. Z tych szacunków wynika, że 

potrzeba na to ok. 700 tys. zł. Dodał, że PWiK będzie podejmował temat w momencie, kiedy 

rzeczywiście ta zabudowa mieszkaniowa będzie się tam materializowała, aby nie budować 

sieci tam, gdzie tej zabudowy nie ma. 

 

Roman Rynkowski – Zastępca Prezydenta Miasta odniósł się do tematu dodatków dla 

nauczycieli w Specjalnym Ośrodku Szkolno-Wychowawczym poruszonego przez radnego 

Jarosława Józefa Kowalewskiego. Przyznał, że jest to poważny problem, bo praca w tego 

rodzaju placówkach nie należy do łatwych. Przypomniał też, że mniej więcej rok temu odbyły 

się rozmowy ze związkami zawodowymi na temat regulaminu wynagradzania nauczycieli w 

Suwałkach. Jak powiedział, jest to proces długotrwały i wtedy trwał kilka miesięcy. 

Przypomniał, że wtedy, kiedy trwały rozmowy z przedstawicielami związków zawodowych, 

wówczas podkreślali oni, że najważniejszą kwestią są dodatki motywacyjne. Jak powiedział, 

zostały one podwyższone. Dodał, że trwają prace nad pewnym rozwiązaniem, które powinno 

być zadowalające dla wszystkich nauczycieli. 
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Następnie Roman Rynkowski odniósł się do tematów poruszonych przez radnego Jarosława 

Schabieńskiego. Jeśli chodzi o szkoły branżowe II stopnia powiedział, że rozmawiał z 

dyrektorami szkół, w których funkcjonują szkoły branżowe I stopnia na temat 

zainteresowania i trudno powiedzieć, jakie ono rzeczywiście jest. Dodał, że zostanie otwarty 

nabór w formie papierowej i jeżeli znajdzie się odpowiednia liczba uczniów, to takie klasy 

będą mogły powstać.  

Jeśli chodzi o temat M. Konopnickiej, Roman Rynkowski powiedział, że ministerstwo 

zaproponowało konsultacje swojej propozycji w formie uwag zgłaszanych przez rodziców i 

szkoły. Z tego, co wiadomo jedna ze szkół złożyła taką informację, że utwory wybrane  

M. Konopnickiej powinny zostać w kanonie lektur. Dodał, że jeśli radni uważają, że powinno 

być w tej sprawie mocne stanowisko to na kolejnych etapach jest to możliwe.  

 

Następnie Roman Rynkowski odniósł się do wypowiedzi radnego Jacka Roszkowskiego na 

temat koordynatora ds. zdrowia. Jak powiedział, osoba ta nie była zatrudniona na stanowisku 

koordynatora ds. zdrowia, bo takiego stanowiska nie ma. Osoba ta była zatrudniona na 

stanowisku podinspektora Wydziału Spraw Społecznych i Zdrowia i od samego początku 

zakres obowiązków był dosyć szeroki, więc pracownik był tego świadomy.  Podkreślił, że w 

urzędzie nie ma pracowników, którzy mają jeden zakres obowiązków. 

Jeśli chodzi o program zwalczania otyłości Roman Rynkowski powiedział, że jest to program 

bardzo ważny i będzie realizowany. Wspomniał, że ostatnio był np. realizowany program 

związany z wykrywaniem cukrzycy u dzieci. Cieszył się dużym zainteresowaniem.  

 

Grzegorz Krysa – Zastępca Prezydenta Miasta odniósł się do tematu SBO 2023 poruszonego 

przez radną Annę Ruszewską. Przytoczył dane dotyczące realizowanych i zrealizowanych 

projektów. Kwota, jaka została to niecałe 175,5 tys. zł. Wspomniał, że trwa realizacja 

inwestycji pn. „Budowa tężni solankowej na bulwarach”, która ma być zakończona do 30 

kwietnia br. i trzeba się liczyć z tym, że zgodnie z prawem wykonawca może wystąpić do 

miasta z wnioskiem o rewaloryzację kontraktu. W związku z tym trzeba się spodziewać, że 

projekt ten będzie kosztował więcej niż to było zakładane.  

 

Kolejno Grzegorz Krysa odniósł się do tematów zgłaszanych przez radną Mariolę 

Karpińską. Jak powiedział, drzewka przy ul. Zastawie zostaną posadzone a lokalizacja 

będzie jeszcze ustalana z radną. Następnie powiedział, że jeśli chodzi o woreczki na psie 

odchody we wskazanej lokalizacji, temat będzie wymagał analizy ze względu na koszty 

instalacji pojemników oraz późniejszej ich obsługi.   

Następnie Grzegorz Krysa odniósł się do tematu ptaków na ul. Szpitalnej. Jak powiedział, 

wspólnie z Naczelnikiem Wydziału Ochrony Środowiska oraz radnym Tadeuszem 

Czerwieckim próbowali znaleźć rozwiązanie tego problemu. Dodał, że w powyższej sprawie 

odbyło się szereg spotkań z udziałem właścicieli lasku. Podkreślił, że trzeba jasno 

powiedzieć, że samorząd nie jest stroną w tym sporze, ponieważ nie jest właścicielem 

żadnego ze wskazanych terenów. Jedną stroną są właściciele pola oraz lasku przy ul. 

Szpitalnej a drugą stroną jest Spółdzielnia Zakładowa. Problem polega na hałasie 

wywoływanym przez ptactwo. Cała sprawa rozbija się o uwarunkowania prawne. Samorząd 

musi funkcjonować w ramach prawa, w związku z tym wystosowano zapytanie do 
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Regionalnej Dyrekcji Ochrony Środowiska, jakie są uwarunkowania do tego, żeby to ptactwo 

płoszyć i uzyskać zgodę na sokolnika czy inny sposób. Odpowiedź była jednoznaczna, że w 

takim przypadku, kiedy w grę wchodzą tylko względy dotyczące hałasu nie ma mowy o 

uzyskanie zgody w stosunku do gatunków chronionych. Dodatkowo trzeba zatrudnić 

ornitologa, który przeprowadzi inwentaryzację ptaków, które przebywają w tym lasku.   

 

Grzegorz Kosiński – Komendant Straży Miejskiej odniósł się do wypowiedzi radnego 

Kamila Lauryna dotyczącej parkowania przy SP nr 9. Jak powiedział, wcześniej parking przy 

szkole był otwarty i rodzice mogli wjechać tam, aby dziecko mogło wysiąść z samochodu. 

Obecnie mogą tam wjechać tylko pracownicy szkoły. Dodał, że rozmawiał z Dyrektorem 

ZDiZ  

w Suwałkach o ewentualnym rozwiązaniu tego problemu w postaci żółtych barierek przy 

ulicy, które uniemożliwi wybieganie dzieci na ulicę oraz wjazd samochodów na ten szeroki 

chodnik.    

Ad pkt. 22 

Zakończenie obrad sesji Rady Miejskiej w Suwałkach. 

 

 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej zapowiedział, że najbliższa sesja 

planowana jest 27 marca 2024 r. wstępnie o godz. 11:00. 

 

 

Kończąc LXVII sesję Rady Miejskiej Zdzisław Przełomiec podziękował gościom, 

Prezydentom oraz radnym za uczestnictwo i aktywny udział, po czym zamknął obrady Rady 

Miejskiej.  

 

Na tym protokół zakończono.      

 

Przewodniczący 

Rady Miejskiej w Suwałkach 

 

Zdzisław Przełomiec 
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Protokół sporządziła: Anna Przybycień 
 

Podinspektor w Biurze Rady Miejskiej Urzędu Miejskiego w Suwałkach  


